
HVIDBOG 
 

Høringssvar til ’Naturparkplan for Naturpark Lillebælt, 2023-2027’. 

 

Forslaget var i høring fra 8.maj – 30/6 2022. Tak til alle, der har svaret. 

I denne tabel finder du et resumé af de høringssvar, som er kommet ind i høringsperioden for naturparkplanen. Du kan også her se naturparkens 

kommentarer til høringssvarene og indstilling til ændring af naturparkplanen.  

En oversigt med alle indkomne høringssvar finder du i bilag til hvidbogen. 

 

Nr. Afsender Emne Resumé af høringssvar Naturpark Lillebælt 

sekretariatets bemærkninger til 

høringssvar 

 

Sekretariatets forslag til 

ændringer i naturparkplanen 

 

1 Janni Poulsen, borger 

i Kolding (borgermøde 

14. juni 2022) 

Friluftsliv Der kan indgås et samarbejde 

med erhvervsskolerne om at 

producere og opstille bænke af 

genbrugstræ i naturen 

Ideen med samarbejdet med 

erhvervsskolerne er generelt en 

god ide og den sendes til alle tre 

kommuner. Bænkene passer godt 

ind i indsatsen: Frivillige stier i 

Naturpark Lillebælt. s. 45. 

Ingen ændring. 

2 Hans Thomassen 

 

(borgermøde den 14. 

juni 2022) 

 

Natur Der bør opsættes 

opsamlingssteder på stranden, 

når man samler affald, ligesom 

man f.eks. gør på Vestkysten. 

God pointe, som gives videre til 

de enkelte kommuner i 

forbindelse med diverse events 

vedr. affald.  

 

 

Kommunerne følger i øvrigt op på 

om der er skraldespande nok 

langs kysten og ved alle hotspots 

mm. (I Fredericia Kommune 

Ingen ændring. 



vurderes det, at der allerede 

findes tilstrækkelig med beholdere 

til affald) 

  

3 Hans Thomassen 

(borgermøde den 14. 

juni 2022) 

Friluftsliv 

& Turisme 

Der kan med fordel laves 

sammenhængende 

vandrestier, fra Snoghøj til 

Skærbæk og fra Snoghøj til 

Fredericia. Faktisk kan man gå 

langs kysten hele vejen. Det 

tiltrækker også vandreturister. 

Ideen passer ind i indsatsen: 

Frivillige stier i Naturpark 

Lillebælt. S. 45 med fokus på 

delprojektet, som bl.a. Naturråd 

Fredericia har ønsket. Generelt 

har kommunerne fokus på 

kortlægning og etablering af 

vandreruter langs kysten mm. 

 

Tekst på side 45 tilrettes så det 

er tydeligt, at der både 

arbejdes med kortlægning og 

med etablering af nye 

vandreruter. 

 

4 Museerne i Fredericia, 

høringssvar modtaget 

pr email 

Kulturarv Museerne i Fredericia bakker 

op i forhold til naturparkens 

langsigtede mål i forhold til 

kulturarven. “I forhold til nyere 

tid er det fint, at betegne 

Lillebælt som en kulturhistorisk 

landevej gennem historien med 

sin funktion som transport- og 

handelsvej og knudepunkt for 

jernbanefærgeruten mellem 

Fredericia og Strib, der dermed 

bandt Danmark sammen i både 

fredstid og under krig. Her vil 

det dog også være en styrkelse 

at medtage de to broer over 

Lillebælt, som jo har haft 

Gode input. Teksten tilrettes så 

den er korrekt og broerne omtales 

yderligere i afsnittet om kulturarv 

s. 33. 

Trykfejl rettes og broerne 

indtænkes i afsnit om kulturarv, 

s. 33. 



samme funktion, og i høj grad 

givet et indtryk af Lillebælt. 

Bemærkninger vedr. trykfejl - 

se hvidbog 

 

5 Jan Nørup Pedersen, 

Skærbæk Kajakklub 

(borgermøde den 14. 

juni 2022) 

Kulturarv Skærbæk Fiskerimuseum er 

vækket til live igen. Der er 

dannet en forening, der har til 

formål at gøre museet 

tilgængelig igen. Formand er 

Søren Peter Sørensen fra 

Skærbæk. Tjek FB Skærbæk 

Før og Nu 

Spændende lokalt projekt med 

stort potentiale for samarbejde 

mm.  

 

Fredericia Kommune kontakter 

formanden for at afklare 

mulighederne. 

Skærbæk Fiskerimuseum er et 

nyt projekt med foreningen 

“Tjæregrydens venner” som 

tovholder. Formidling af den 

maritime kystkultur s. 35. 

 

 

6 Jørn Chemnitz 

(borgermøde den 14. 

juni 2022) 

Kulturarv Gør opmærksom på ”Lisbet 

Pedersen Fond (Efterkommer 

af ålefisker familie på Kolding 

egnen) Fonden kunne komme i 

spil i forhold vores spor 

omkring Ålefiskeri. 

Mellem Hejls Nor og 

Hejlsminde ligger nogle 

ålestanghytter – mulig lokalitet 

for en udstilling!? 

Tak for information, det tænker 

naturpark sekretariatet ind i 

indsatsen: Lillebælt Åle-eventyr, 

s. 35. 

Ingen ændring 

7 Jørn Chemnitz 

(borgermøde den 14. 

juni 2022) 

Kulturarv Vejle museum er pt. i gang 

med en udgravning i tilknytning 

til Vikingeborgen i Erritsø – 

grubehus/beboelse 

Formidling heraf! 

Vi er i løbende dialog med 

lodsejeren og museerne om at 

formidle denne spændende 

udgravning. 

 

Ingen ændring 

 

 



Formidlingen af den nye viden 

sker via indsatsen “Synliggørelse 

af lillebælts historiske spor” 

 

8 Jørn Chemnitz 

(borgermøde den 14. 

juni 2022) 

Kulturarv Snoghøj Fiskerihøjskole – 

fortælle historien herom i 

samarbejde med skolen 

Naturpark Lillebælt og Fredericia 

Kommune er allerede i dialog 

med Højskolen og i løbet af 

efteråret 2022 vil der være 

offentlige ture derude. 

Iøvrigt er indsatsen en del af 

projektet: Nyt hotspot ved 

Snoghøjgaardparken, s. 45. 

Ingen ændring 

9 Jørn Chemnitz 

(borgermøde den 14. 

juni 2022) 

Natur/Kult

urarv 

Oprense søen ved Snoghøj 

Højskole 

Forskønnelse af søområdet og 

evt. forbedring af biodiversiteten 

ved oprensning er et fokusområde 

afledt af at Snoghøjgaardparken 

er et nyt hotspot.  

 

Under projekt “Hotspot ved 

Snoghøjgaardparken” s. 45 

tilføjes “naturforbedrende tiltag” 

10 Jørn Chemnitz 

(borgermøde den 14. 

juni 2022) 

Natur Genoprette Rands Fjord Naturparkens afgrænsning går til 

kanten af Rands Fjord, men 

Fredericia Kommune har netop 

afsendt høringssvar til 

vandområdeplanerne med 

opfordring til at der fokuseres på 

reelle muligheder for at forbedre 

Rands Fjord. 

Ingen ændring 

11 Grethe Marie 

Laurberg Thomasen, 

Medarbejder fra 

Kolding biblioteket 

Kulturarv Benytte konceptet ”Her gik 

grænsen” – det var et hæfte - til 

formidling af vores historiske 

ruter 

Tak for information, som 

naturpark sekretariatet tager med 

i indsatsen: Bælt i balance - 

Synliggørelse af lillebælts 

historiske spor, s.35. 

Ingen ændring 



(borgermøde den 14. 

juni 2022) 

12 Grethe Marie 

Laurberg Thomasen, 

Medarbejder fra 

Kolding biblioteket 

(borgermøde den 14. 

juni 2022) 

Kulturarv Indtænke biblioteker til 

udstilling af maritime kystkultur 

God ide, som naturpark 

sekretariatet tager med. 

Ideen skrives ind på side 34 

under samarbejder. 

13 Thorbjørn, Taulov 

Fællesråd 

(borgermøde den 14. 

juni 2022) 

Kulturarv/ 

Friluftsliv 

Vandrerute med info om 

Teglværk ved Hagenør, 

pumpemøllen ved Vindebæk 

Gode idéer som vil kunne 

udmøntes i forbindelse med 

projektet om stier s. 45. 

 

Ingen ændringer 

 

 

14 Hugo Nielsen, e-mail  

10.5 2022] 

Natur Vedr. Græsningsprojekt ved 

Oddersted.  

Her omtales "græssende dyr". 

Hvilken form for græssende dyr 

er der tale ? Jeg tænker især 

på, at der forhåbentligt ikke er 

tale om noget tilsvarende, som 

man har hørt om / læst om på 

Djursland, hvor græssende dyr 

var "hegnet inde" og ikke 

kunne finde tilstrækkeligt med 

føde og derfor som resultat 

kunne imødese sultedød.   

 

Følgende er sendt som svar fra 

sekretariatet: 

“Hej Hugo. Tak for din mail. 

Du spørger til projektet ved 

Oddersted. Projektet vil give 

mulighed for at udvide en 

eksisterende indhegning. 

Så vidt vi ved, er der tale om 

kreaturer, som en lokal landmand 

har i området. Når det er 

kreaturer, vil der blive tale om et 

to trådet hegn. 

Aftalen indgås med en privat 

lodsejer, der som alle andre, skal 

overholde dyreværnsloven.” 

Ingen ændringer 

15 

Fællesrådet for 

Trelde, Østerby, 

Friluftsliv, 

formidling 

Vedr. 

helhedsplan,Kirstinebjergskole

n på Bøgeskovvej,  

Spændende ønsker og ideer. 

 

Blå skole indsættes som 

projekt, se nr. 57. 



Bøgeskov, Egeskov 

og Vejlby 

v/formand Ebba 

Jakobsen 

 

Kringsminde, Besøgscenter, 

Oplevelser i naturen. 

I forhold til en ny helhedsplan så 

har kommunen fokus på udvikling 

heraf for alle lokalsamfund. Og i 

den forbindelse har Fredericia 

Kommune fokus på at indtænke 

placeringen af områderne i 

forhold til naturparken og de 

fælles værdier. 

 

Ift. udviklingsprojekt på 

Kirstinebjergskolen afd. 

Bøgeskovvej er ønsket i tråd med 

skolens eget høringssvar. Se 

nedenfor nr. 57. 

 

I forhold til Kringsminde - så falder 

dette også i tråd med 

Kringsmindes eget svar nr. 50.  

 

 

Og i forhold til “Oplevelser i 

naturen” så vurderes det både at 

være oplagte indsatser ifm 

udviklingsprojektet på skolen 

samt projekter, der kan realiseres 

i samarbejde med Naturparken, 

da det understøtter friluftsliv og 

formidling mm. 

 



16 Lisbeth Østerlund fra 

Villa Gertrud, partner, 

høringssvar modtaget 

per mail 

Kulturarv 

og 

friluftsliv 

Jeg mener havneområdet - 

forstået som selve lokationen 

på inderhavnen i Kolding - 

udgør et område med 

potentiale til at blive et hotspot 

for turisme og lokalt liv. 

Jeg kunne godt tænke mig, at 

Kolding inderhavn trådte 

tydeligere frem i den 

henseende. Bortset fra 

fortællingen om åleeventyret så 

synes Kolding 

underrepræsenteret i oplægget 

og planlægning af 

fortællingssporene. Se 

uddybning i bilag til hvidbog. 

Kolding Kommune vil inddrage 

idéerne fra Villa Gertrud  i den 

kommende planlægning for 

udvikling af Kolding Havn. 

 

Ingen ændring. 

 

17  

Martin Pedersen, Gl. 

Ålbo Camping, 

partner, rådsmøde 

Turisme & 

Erhverv 

Færre indsatser for at kunne 

arbejde i dybden og gerne med 

større fokus på 

erhvervspartnerne. Der er for 

mange af vores partnere som 

ifølge ham ikke ser en værdi i 

at være partnere i naturparken. 

Naturparken er klar over 

udfordringen og arbejder løbende 

med prioriteringen af indsatser og 

projekter, også i denne plan. 

Håbet er at parterne og 

naturparken sammen bidrager til 

at udvikle samarbejdet og skabe 

værdi. I 2022 blev der sat ekstra 

ressourcer af i naturparken til 

partnerordningen og i 2022 er der 

søgt og opnået støtte på 1,5 mio 

kr. til projekt og udvikling sammen 

med partnerne. 

Ingen ændring. 



 

18 Martin Perregaard-

Bitsch, 

Destinationschef 

DTO, rådsmøde 

Turisme For at skabe et brand, mangler 

der en tydelig 

kommunikationsstrategi, hvis 

formål bør præsenteres tidligt i 

planen. 

Kommunikationsstrategien bør 

have til formål at øge 

rækkevidden, kendskab og 

indflydelse overfor hhv. 

turisten, erhvervet og borgeren. 

Den skal pege på hvilke 

kanaler der bruges til hver 

målgruppe, hvilke 

nøglebudskaber vi har og 

hvilke ressourcer dette kræver. 

Der bør udvælges 2-3 fyrtårne 

som vores kommunikation skal 

bygges op omkring. Det 

betyder at der skal tages nogle 

fravalg. Det der kommunikeres 

skal skabe ejerskab hos 

målgrupperne. 

Mission og Vision kan være 

skarpere og det kan være 

tydeligere hvordan indsatser og 

projekter fører os mod 

visionen. 

 

Naturpark Lillebælt har i flere år 

arbejdet med en 

kommunikationsstrategi og en 

kernefortælling, men det er en 

god ide at få den tænkt ind i 

planen, og hænge denne op på 

mission og vision. 

Prioritering er vigtig og 

kommunikationsstrategien skal 

gøres skarpere gerne i tæt 

samarbejde med visiter, 

destinationer og kommunernes 

kommunikationsfolk. 

Kommunikationsstrategi og 

sammenhæng til mission og 

vision skrives ind på side 5. 



19 Gitte Buchberg, 

Turistchef, Visit 

Middelfart 

Turisme 

Hun roser den meget ambitiøse 

plan og mener at naturparken 

har potentialet til at geare hele 

området og skabe synergi. På 

den måde bliver vi alle en del 

af noget større og kan dermed 

skabe større national og 

international bevågenhed. 

Hun peger på, det vigtigste er 

at definere den storytelling, 

som skal brande Naturpark 

Lillebælt, som gør Naturpark 

Lillebælt forståelig og nem at 

markedsføre. 

 

 

Vi er glade for samarbejdet og 

naturparken vill arbejde mere med 

kommunikationsstrategi og 

storytelling og være skarpere på 

at få samarbejdspartnerne med. 

Ingen ændring 

20 Morten Knutsson, 

Kolding Herreds 

Landbrugsforening, 

rådsmøde 20. juni. 

Erhverv Fremvise erhverv 

- minivådområder 

- oversvømmede enge 

- efterafgrøder 

- gode fortællinger 

Kommunerne og naturparken vil 

understøtte dette ved at lave 

konkrete aftaler med 

landbrugskonsulenter og 

landmænd. 

Indskrives i indsatsen 

virksomhedsvenner til 

Lillebælt, som eksempler. 

Overskrift ændres til: 

Virksomhedssamarbejder i 

Naturpark Lillebælt. 

21 Morten Knutsson, 

Kolding Herreds 

Landbrugsforening, 

rådsmøde 

Formidlin

g 

Stenrev kan gøres synlige; 

hvordan virker og laves det, 

hvordan kan man hjælpe, 

hvilke størrelser sten 

- Baltic Pipe, entreprenører, 

landmænd, private 

Formidlingen øges i samarbejde 

med kommunerne fx Kolding 

Stenbank, mini-stenrev i 

Middelfart og generelt stenrev i 

hele naturparken. 

Ingen ændring 



22 Morten Knutsson, 

Kolding Herreds 

Landbrugsforening, 

rådsmøde 

Formidlin

g 

Ål: huske den gode historie 

- ret til ålegårde (gamle 

fiskere/Thulstrup) 

Tænkes ind i indsatsen: Lillebælts 

Åle-eventyr side 35. 

Ingen ændring 

23 Morten Knutsson, 

Kolding Herreds 

Landbrugsforening, 

rådsmøde 

Erhverv Super idé med ERFA 

udledningsgruppe! 

ERFA samarbejdet er mellem 

Kolding og Fredericia og en 

række andre kommuner. Tak for 

opbakningen. 

Ingen ændring. 

24 Input fremkommet i 

erhvervsgruppen på 

rådsmødet 

Erhverv Virksomhedsvenner kan 

donere sten til stenrev. 

Landbrug og spildevands-

selskaber kan fortælle meget 

mere om hvad der bliver gjort. 

 

Tak for opbakning til indsatsen 

som er beskrevet på side 57: 

Virksomhedsvenner til Lillebælt. 

Ingen ændring 

25 Input fremkommet i 

erhvervsgruppen på 

rådsmødet 

Formidlin

g 

Formidling af stenrev: 

- Børn kan male billeder på 

sten (formidling) 

- Billeder af stenrev - hvordan 

de udvikler sig samt formidle 

stenenes rejser fra mark til 

stenrev (Billedserie) 

Formidlingen øges i samarbejde 

med kommunerne fx Kolding 

Stenbank. 

Ingen ændring 

26 Input fremkommet i 

erhvervsgruppen på 

rådsmødet v 

Flemming Worsøe 

Erhverv/ 

Natur 

Udsætning af fiskeyngel i 

havmiljøet bør der arbejdes 

mere med. 

Naturparksekretariatet kontakter 

DTU Aqua for at høre om der 

kunne være relevante projekter i 

området. Ål er nævnt under 

indsatsen: Indsatser for særlige 

arter, s. 28. 

Ingen ændring 

27 Input fremkommet i 

erhvervsgruppen på 

rådsmødet v Ib 

Jensen 

Natur Føns Vig har indtræk af fladfisk 

i vinterhalvåret. 

Føns Vig kan være  

forsøgsområde/laboratorium 

Middelfart Kommune vil gå i 

dialog med Lokaludvalget om 

udviklingen i Føns og Føns Vig  

Ingen ændring 

 



f.eks. ålegræs + stenrev. De 

lokale vil gerne være med fx 

med Havhaver. 

 

28 

 

Input fremkommet i 

erhvervsgruppen på 

rådsmødet 20. juni. 

Erhverv Nye indtjeningsmuligheder - 

opfiskning af krabber - 

hyttefade lokale steder som 

kan afleveres til Allan Buch. 

Vi arbejder videre med dette i 

projektet: Bælt i Balance, s. 26 

Ingen ændring 

29 Input fremkommet i 

erhvervsgruppen på 

rådsmødet 20. juni. 

Formidlin

g 

Fortælle om formålet med 

vådområder + rundvisninger 

med landbrugskonsulenter i 

områderne sammen med 

kommunerne. 

Kommunerne og naturparken vil 

understøtte dette ved at lave 

konkrete aftaler med 

landbrugskonsulenter og 

landmænd. 

Indskrives i indsatsen 

virksomhedsvenner til 

Lillebælt, som eksempler. 

Overskrift ændres til: 

Virksomhedssamarbejder i 

Naturpark Lillebælt. 

30 Input fremkommet i 

erhvervsgruppen på 

rådsmødet 

Formidlin

g 

Flemming Worsøe mener at 

Hotspots er et forkert ord - brug 

fx oplevelsespunkter istedet. 

Hotspot er et begreb taget fra 

turisme-litteraturen og brugt af 

andre parker i Danmark, hvor det 

er et velkendt begreb for områder, 

hvor der kommer mange 

besøgende. 

Ingen ændring. 

31 Input fremkommet i 

erhvervsgruppen på 

rådsmødet 

Erhverv Opdræt af muslinger - NPL kan 

komme med eksempler, viden 

om, fordele/ulemper, besøge 

muslinge forsøgsområde ved 

Brejning 

Opdræt af muslinger kan muligvis 

være et virkemiddel som 

anvendes i projektet: Liv i 

Lillebælt, s. 25. Hvis projektet 

påbegyndes vil kommunerne tage 

fat i fiskerne. 

Ingen ændring 

32 Input fremkommet i 

erhvervsgruppen på 

rådsmødet 

Erhverv ERFA samarbejde om 

udledningstilladelser er positivt. 

se ovenfor Ingen ændring 



33 Input fra borgermødet 

14. juni om emnet 

Erhverv. 

Erhverv Borgerne i gruppen (4 

personer) var meget 

opmærksomme på at fiskene 

skal tilbage til Lillebælt. 

Klapning fra erhverv bør 

stoppes i Lillebælt, hvilket skal 

drøftes politisk. 

Landbruget blev også nævnt 

som et erhverv der har en 

vigtig rolle i forhold til 

havmiljøet, der kan sættes ind 

med mere rådgivning og mere 

fokus på nye metoder til 

indtjening. 

Horizon-midler fra EU blev 

nævnt til projekter. 

 

Naturparksekretariatet kontakter 

landbrugskonsulenter for at give 

overblik over mulighederne. 

Kontakt med 

landbrugskonsulenter og 

SEGES indskrives som del af 

indsatsen: 

Virksomhedssamarbejder i 

Naturpark Lillebælt. 

34 Input fra rådsmøde  

20. juni 2022 fra 

Flemming Worsøe 

Natur Overfiskeri bør ikke nævnes på 

side 25. 

I forbindelse med projektet Liv i 

Lillebælt, vil uvildige forskere 

levere en rapport for Lillebælt, 

som bla beskriver presfaktorer. 

Alle disse presfaktorer skrives ind 

med henvisning til forskernes 

rapport. Uenighed er velkommen, 

men naturparken vil gerne 

formidle forskernes vurderinger. 

Teksten rettes til med 

henvisning til forsker-rapport 

for Liv i Lillebælt. 

35 Input fra rådsmøde 

20. juni 2022 fra 

Jørgen Hansen 

Erhverv/fri

lufftsliv 

Friheden til fx at gå på jagt på 

Lillebælt skal ikke fjernes. 

Naturpark Lillebælt er baseret på 

frivillige samarbejder og 

naturparken kan ikke ændre i 

eksisterende lovgivning. Lokale 

politikere kan tage debatten og 

Ingen ændring 



naturparken kan facilitere dialog, 

men naturparken kan ikke arbejde 

for ændringer i lovgivningen. 

 

36 DN-Kolding Boj Bro 

og Esben 

Christoffersen 

Natur, 

Indledning 

DN-Kolding ser gerne, at 

planens status og forhold til 

andet myndighedsarbejde blev 

præciseret, så man bedre 

forstår alvoren og sigtet med 

den, og at man fra politisk side 

bandt sig til at forfølge 

specifikke opgaver og mål. Og 

at kommunerne, udover at 

følge Friluftsrådets forskrifter 

for en naturpark, også 

formulerer sig begrundet og 

konkret om, hvad man kunne 

ønske af statslige initiativer for 

havmiljøområdet generelt og 

Lillebælt specielt. 

 
Rødlig Perlemorssommerfugl 

ville være en sensation, hvis 

den var fundet i Trelde 

skovene! Mon ikke der menes 

Kejserkåbe? 

 

 

Kolding Kommune vil tage initiativ 

til et møde med DN Kolding med 

det formål at oplyse om, hvilke 

projekter der arbejdes med for at 

forbedre havmiljøet og for en 

drøftelse af evt. nye tiltag. 

 

Friluftsrådet har sat retningslinjer 

for Danske Naturparker og kalder 

det en plan. Vi følger 

Friluftsrådets ramme, herunder at 

der ikke kun arbejdes med natur, 

men også kultur, formidling, 

friluftsliv, erhverv og turisme. 

 

Naturpark Lillebælt er baseret på 

frivillige samarbejder og 

naturparken kan ikke ændre i 

eksisterende lovgivning. Lokale 

politikere kan tage debatten og 

naturparken kan facilitere dialog, 

men naturparken kan ikke arbejde 

for ændringer i lovgivningen. 

 

Politikerne binder sig i planen 

netop til frivillige indsatser og 

projekter, som er inden for 

Der tilrettes i afsnit om 

evaluering, bæredygtighed og 

natur bla. om sommerfuglen. 

 

 



rammen af Danske Naturparker, 

fx projektet Bælt i Balance. 

Ønsker om statslige initiativer vil 

blive formuleret af kommunernes 

lokal-politikere og vil blive sendt til 

staten, som det fx tidligere er sket 

ved brev til Miljøministeren. 

 

Afsnittet om bæredygtighed 

rettes, så natur fremgår mere 

tydeligt. 

 

37 Ib Bager DOF, 

Middelfart Kommune 

høringsportal 

 Det henstilles således 

begrundet, at der etableres en 

særlig indsats, der i 

samarbejde med 

Miljøministeriet forbyder 

motorbådsjagt i Naturpark 

Lillebælts dækningsområde. 

Problematikken har desuden 

bæring på det forhold, at 

motorbådsjagt i det hele taget 

må betragtes som problematisk 

set i lyset af, at Danmark, 

bortset fra Malta, er det eneste 

land, hvor motorbådsjagt er 

tilladt. 

Naturpark Lillebælt er baseret på 

frivillige samarbejder og 

naturparken kan ikke ændre i 

eksisterende lovgivning. Lokale 

politikere kan tage debatten og 

naturparken kan facilitere dialog, 

men naturparken kan ikke arbejde 

for ændringer i lovgivningen. 

Ingen ændring 

38 Grethe Marie 

Laurberg Thomasen 

Natur  Mere fokus på affald i havet. 

Kampagner? 

Vi arbejder videre med dette 

sammen med partnerne. 

Partnere for et Bælt i balance 

og indsamling af affald og 

World Clean up Day skrives 

ind under erhverv. 



39 Henning, Dykkerklub 

Aktiv Fredericia 

borgermøde 14. juni. 

 Tilgængelighed: 

Ønsker flere gratis 

slæbesteder. Spreder 

belastningen. 

Der findes kun bynære 

slæbesteder, det betyder lang 

sejllads for alle både. Ønsker at 

det undersøges hvor de findes 

og hvor mange der er. Ønsker 

ved Trelde og Strib. 

 

Ønsket gives videre til de tre 

kommuner med henblik på 

afklaring af muligheder og 

udfordringer.  

Ingen ændringer 

40 Hans Thomassen 

(Borgermøde den 14 

juni) 

Formidlin

g 

Ønske om formidling af 

færgerute fra det gamle 

færgeleje i Snoghøjparken til 

Middelfart. 

Sammenfaldende med 

høringssvar nr. 60 

Ingen ændring 

41 Chandra Simanowsky, 

borger i Middelfart og 

Naturpark Lillebælt 

guide, høringssvar 

modtaget per mail 

Formidlin

g, Kultur, 

Turisme 

Skabe et Lillebæltsmuseum 

som er med til at skabe 

bevidsthed, nysgerrighed og 

lyst til Lillebælt for alle og 

dermed beskytte Lillebælt og 

dens biodiversitet 

Mange af disse ideer vil vi bruge i 

formidlingen, særligt i projektet 

Bælt i Balance, hvor naturparken 

er ved at fundraise til en flydende 

formidlingsplatform og indkøb af 

fx VR-briller. Et større museum 

med aktiviteter skal forankres i 

kommunen. Naturparkens strategi 

og prioritering er lige nu at få folk 

ud i naturen, på vores hotspots, 

hvor de kan opleve 

biodiversiteten/kulturhistorien fx 

sammen med lokale guider og 

partnere. 

 

Ideer til formidling skrives ind i 

projekterne på side 44 om Bælt 

i balance. 

 



42 Ib Bager borgermøde 

14. juni  

Natur  Side 27 – ændre ansvarlig til 

”Middelfart Kommune i 

samarbejde med Føns og 

Omegns Lokaludvalg” 

Middelfart Kommune indgår i et 

samarbejde med lokaludvalget. 

Ændres i planen som ønsket. 

43 Ib Bager borgermøde 

14. juni  

Natur  Forskning på invasive arter i 

havet. 

Lige nu ikke relevant i Lillebælt, 

men naturparken holder kontakt 

med bla. DTU Aqua om 

udfordringerne. 

Ingen ændring 

44 Henning Aaberg 

Dykkerklub Aktiv 

Fredericia 

borgermøde 14. juni

   

 

 

Natur Tænke andet end stenrev i 

vandet. Måske et skibsvrag 

eller?? Både til gavn for 

naturen og dykkerne. 

Også sten på land – mere 

natur 

Naturpark Sekretariatet har 

tidligere forhørt sig ved 

Miljøstyrelsen som er meget 

skeptiske over at give tilladelse til 

andet end stenrev, som ligner 

naturlige stenrev. Men vi 

fortsætter dialogen om det. 

 

Sten på land er en god ide og 

tænkes ind i flere projekter på 

land. 

Ingen ændring. 

45 Jørn Chemnitz på 

rådsmøde 20. juni 

Natur Fokus på diger som kystsikring, 

da de kan være en katastrofe 

for havmiljøet. Strandenge 

forsvinder, hvis der ikke 

reserveres plads til ny 

strandeng ved lokalplaner nær 

kysten. 

Rigtig god pointe. 

 

Skrives ind som et muligt tiltag i 

Liv i Lillebælt-projektet.  

 

Ingen ændring 

 

 

46 Noter fra rådsmødet 

20. juni fra Karsten 

Enggaard fra gruppen 

om natur. 

 1. Indvinding af råstoffer i 

Naturpark Lillebælt - 

Klapning – 

Folketinget/lovgrundlag 

2. Muslingefarme 

1-3: Naturpark Lillebælt kan ikke 

ændre i lovgivning, men kan 

facilitere debat på et oplyst 

datagrundlag. 

 

1-3: Facilitering af debat om 

havmiljøet på opdateret 

datagrundlag fortsættes og 

indskrives som ny indsats 

under natur. 



3. Fiskefarme 

Diskussionen er vigtig – 

debatten skal indgå som en 

holdningsbearbejdning. Debat 

på et datagrundlag. 

 

4. Fjernelse af 

medicinrester/metaller/

miljøfremmede stoffer 

fra spildevandet fra 

rensningsanlæggene – 

er på vej 

5. Spildevand – fokus på 

renseanlæggene 

6. Fokus på alle 

miljøfremmede stoffer 

fra land til vand – 

monitorering ved hjælp 

af fondsmidler 

7. Hvor gyder vores fisk? 

Genetiske 

undersøgelser 

8. Urørt skov – 30 000 ha 

på landsplan – ikke 

fremmede arter – plan 

på vej 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

4. - 6. Formidles og undersøges 

sammen med 

Spildevandsselskaberne under 

indsatsen: 

Virksomhedsvenner/samarbejder. 

 

 

 

 

 

 

 

 

7. Naturparken kontakter DTU 

Aqua for at høre om 

mulighederne. 

 

8. Naturparken kontakter 

Naturstyrelsen for at høre 

nærmere om planerne. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

4. - 6. Skrives ind ved 

indsatsen: 

Virksomhedsvenner/samarbejd

er. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

7. Ingen ændring. 

 

 

 

8. Ingen ændring. 

 

 

 

 

 

 

 



9. Strandenge, der med 

EU-midler - beskyttes 

mod havstigninger. 

Hvor ligger de i 

Naturpark Lillebælt? 

10. Solitære sten som 

muslinge- og 

algeboliger. Øget 

biodiversitet på lavt 

vand. 

 

 

9. Projektet Better Bird LIFE er 

gang med noget lignende. 

Områderne kan ses på Bluespot 

kort. Kan blive del af Liv i 

Lillebælt. 

10. God ide som skal undersøges 

nærmere i hver kommune. 

Indsats: Stenrev, ålegræs og 

stenbanker m.m. 

9. Skrives ind i Liv i Lillebælt 

s.25. 

 

 

 

10. Skrives ind som mulighed i 

denne indsats s.26. 

47 Jensen Ulla, Vejlby 

sogn, e-mail  

Natur 

Foreslår, at der etableres 

fælles transport til aktiviteter i 

Naturparkområdet – specielt 

ved Trelde Næs. 

Henvise til offentlig transport 

eller etablere shuttlebus 

ordning fra byen ved større 

arrangementer (Skovens Dag) 

foreslå, at klappladsen ud for 

Trelde Næs bliver nedlagt. 

 

Gode pointer ift fælles transport til 

events mm. Fredericia Kommune 

og Naturparken vil have fokus på 

mulighederne heri. 

 

I forhold til nedlæggelse af 

klappladsen så er dette et 

myndighedsanliggende. Og 

Fredericia Kommune har iøvrigt i 

forbindelse med høringssvar til 

statens vandområdeplaner ønsket 

klappladsen ved Trelde Næs 

nedlagt. 

 

Ingen ændringer 

48 Hanne og Rolf 

Jensen, e-mail 

Natur 

Kullturarv 

Friluftsliv 

● Informer om færdsel og 

adgang i naturen (vær 

obs på færdsel på 

privat ejendom 

Ift. bemærkningerne - så er det et 

ongoing fokus i både kommunalt 

regi og i naturparken at 

adgangsreglerne overholdes mm. 

 

Ingen ændringer 



 

● Afgrænsning af 

naturpark skal være 

mere tydelig - de 

ønsker fortsat ikke at 

være en del af 

naturparken 

● Obs på at det korrekte 

navn er  ‘Trelde Skov’ 

 

● Stop for 

råstofindvinding i 

havet, Nedlæg 

klapplads 

 

 

 

 

 

● Foreslår sejlrute og 

shuttlebus til Trelde 

Næs 

 

 

● Etabler en 

autocamperplads 

(ulovlig overnatning på 

Trelde Næs P-plads) 

● Information om 

færdselsregler fremfor 

info om natur 

 

Der bliver ikke ændret i 

afgrænsningen af naturparken 

uden accept fra lodsejere, der 

hidtil ikke har ønsket at være med 

i naturparken. 

 

 

Vi bruger Treldeskovene som 

samlet betegnelse for skove i 

området. 

 

I forhold til nedlæggelse af 

klappladsen så er dette et 

myndigheds anliggende. 

Fredericia Kommune har i øvrigt i 

forbindelse med høringssvar til 

statens vandområdeplaner ønsket 

klappladsen ved Trelde Næs 

nedlagt. 

 

Ift.forslag om shuttlebus og 

sejlrute - så er dette gode pointer 

som kommunen og Naturparken 

vil have fokus på. 

 

Vedr. autocamperplads. 

Det er et problem, som vi kigger 

på i Fredericia Kommune. 

 



Information om natur er en vigtig 

for at sikre beskyttelse af naturen. 

49 

Henrik Larsen 

Manager 

Skærbækværket 

  

 

Natur 

Friluftsliv 

 

Er positivt stemt over for 

planens formål. 

Ønsker at blive hørt / 

involveret, når naturplanens  

”friluftsliv” initiativer ændrer 

adgangen, anvendelsen eller 

status af områder i værkets 

nærhed. 

Skærbækværket understøtter 

allerede biodiversiteten i 

området gennem ændret 

arealdrift og har indgået aftale 

om driftsformen med Fredericia 

Kommune i 2021.  

Værket bidrager ligeledes 

gerne til den formidlingsindsats 

omkring den kystnære 

kulturhistorie, der er foreslået i 

den nye naturparkplan.   

 

Fredericia Kommune og 

Naturparken er i løbende dialog 

med Skærbækværket om 

biodiversitet og friluftsliv - og evt. 

nye tiltag vil ske via involvering og 

høring af div. parter 

 

Naturparken noterer sig med 

glæde, at Skærbækværket gerne 

vil samarbejde omkring formidling 

af de kystnære kulturhistoriske 

spor. 

Ingen  ændringer 

50 

Karin Rahbæk, 

Kringsminde 

e-mail 28. juni 2022 

Formidlin

g 

 

Friluftsliv 

 

Vil gerne være kulturhistorisk 

hotspot i naturparken 

Vil understøtte formidling af 

naturparken, Rands Fjord, 

Både til børn og unge - og bred 

offentlighed 

Kringsminde favner bredt i forhold 

til kulturhistorie, frivillige ildsjæle, 

events, læring og natur mm. 

Derfor er der meget synergi  i et 

samarbejde.  

 

Afgrænsningen af Naturpark 

Lillebælt ændres således at 

Kringsminde indgår. 

 

 

 



Kulturhist

orie 

Samarbejder med frivillige 

 

Kringsminde er allerede tilføjet 

som hotspot i planforslaget. 

 

 

Nyt projekt indsættes på side 

45 om  

muligheden for formidling af 

naturparken inden for givne 

rammer på Kringsminde 

undersøges og hermed 

opføres som et projekt i 

naturpark planen 

Ansvarlig er Fredericia 

Kommune. 

 

 

 

 

51 

Naturråd Fredericia 

Kommune; referat af 

møde den 31. maj 

2022  

Friluftsliv 

Formidlin

g 

 

Ønsker til fælles indsatser fra 

Naturråd Fredericia: 

 

• Naturråd Fredericia vil i 

samarbejde arbejde for, at der 

etableres en sti langs hele 

kysten fra Skærbæk til Trelde 

Næs. Stien skal også forbindes 

til Elbodalen. Store dele af 

stien skal være en trampesti, 

men dele af strækningen skal 

være egnet til kørestole, 

barnevogne og løbehjul. 

• Naturråd Fredericia vil 

arbejde på en bedre formidling 

af stierne og turmuligheder i 

Fredericia. 

Naturråd Fredericia har mange 

spændende ønsker som er i tråd 

med hvad Naturparken har fokus 

på. 

 

Der vil derfor være basis for et 

godt samarbejde og muligheder 

for velfunderede tiltag. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Der tilføjes et konkret projekt 

med en kystnær sti langs hele 

Fredericia Kommune (og 

gennem Elbodalen) - med 

Fredericia Kommune som 

ansvarlig. (Ligesom 

Lillebæltsstien er nævnt). 

 

Naturråd Fredericia inddrages 

og nævnes i indsatsen om 

“Kortlægning og formidling af 

eksisterende og nye 

muligheder for friluftsliv”, s. 45  

- som sparringspartner - for at 

understøtte god formidling via 

nudging mm. 

 



• Naturråd Fredericia vil 

sammen arbejde på nudging af 

gæsterne i naturen, så besøg i 

naturen sker på en bæredygtig 

måde. 

• Naturråd Fredericia vil 

sammen arbejde på at skabe 

flere naturlegepladser og 

shelterpladser – gerne kreative 

og alternative løsninger. 

• Naturråd Fredericia vil 

sammen arbejde på at få flere 

unge ud i naturen 

o Ex. samarbejde med de 

lokale spejderorganisationer 

vedr. Ti ting du skal prøve før 

du fylder 10 år 

o Ex. børnene skal møde 

naturen i skolerne ved at 

undervisningen nogle gange 

bliver rykket ud af 

klasselokalet. Projekt 

Bæredygtig generation. 

o Ex. fritidstilbud til unge i 

naturen. 

o Ex. samarbejde med Børn og 

Unge i Fredericia Kommune i 

forhold til at skabe fritidstilbud 

for børn og unge i naturen. 

-- 

 

 

 

 

 

 

 

Nuværende projekt vedr. 

legepladser ændres til: 

“Forbedring og etablering af 

legepladser og shelters - med 

fokus på muligheder for at få 

unge mennesker ud i naturen. 

Ansvarlig er Fredericia 

Kommune. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Derudover er der ønske fra 

Skærbæk Beboerforening, som 

gerne vil arbejde med 

etablering af snorkelsti og 

tanghaver ved Skærbæk 

 

 

Der tilføjes to nye projekter 

med Skærbæk Beboerforening 

som tovholder, der omhandler 

tanghaver og snorkel sti, s. 45 . 

Tanghaver skrives ind i 

indsatsen om “Smag på 

Naturpark Lillebælt, s. 57 

 

52 

Kim Nesager Røge  

Forstander 

Scenekunsthøjskole

n Snoghøj  

 

 

 

Natur  

Kulturhist

orie 

Ser spændende perspektiver 

og synergier i tankerne omkring 

Naturpark Lillebælt og 

spændende muligheder for 

samarbejder med 

interessenterne heromkring.  

 Ønsker at medvirke til at gøre 

Højskolen Snoghøj til en 

levende del af denne fælles 

fortælling for Trekantområdet 

og Naturpark Lillebælt.  

Har planlagt, at vi i efteråret 

2022 gennemfører et par 

naturvandringer, hvor turen 

natur også vil byde på kultur og 

historie, når Højskolen byder 

indenfor og fortæller om 

 

Højskolen er nabo til 

Snoghøjgårdparken og der er 

potentiale for rigtig mange 

aspekter inden for Naturparkens 

fokusområder. 

 

Højskolen har søgt om at blive 

partner i Naturpark Lillebælt, 

hvilket vil øge samarbejdet. 

 

Formidlingsindsatser og faciliteter 

indgår allerede i projektet om det 

nye hotspot ved 

Snoghøjgårdparken s. 45. 

 

 

 

Scenekunsthøjskolen Snoghøj  

skrives ind i indsatsen: 

Udvikling af oplevelses-, 

undervisnings- og 

kursusvirksomhed på et 

maritimt grundlag. 



højskolens spændende historie 

som en del af disse vandringer. 

53 

Noter fra 20 juni. 

Borgermøde om 

naturparkplan: 

Tommy Rachlitz 

Nielsen 

 

Plante ålegræs med elever 

langs kysten. 

 

God ide, som tænkes ind i 

naturvejledernes forløb. 

 

 

Skrives ind i De unge 

naturpark ambassadør 

afsnittet, at vi så vidt muligt 

inddrager dem i  

naturforbedringer i forbindelse 

med BiB.  

54 

Noter fra 20 juni. 

Borgermøde om 

naturparkplan: 

Anne fra 

Bridgewalking 

 

Bridgewalking har 40-50000 

besøgende om året. Vi skal 

klæde tur-guiderne bedre på til 

formidling af naturparken. 

Eventuelt sende nyhedsbrev til 

deres forum, tilbyde 

eftermiddagskurser o.lign. Ikke 

lange kursus forløb. 

 

Godt input som tænkes ind både i 

partnerordning, lokale guider og 

venneforening og ambassadører. 

Skrives konkret ind under 

videndeling. 

 

Skrives ind under indsats: 

Videndeling med partnere, 

venner og lokale guider. S. 53. 

55 

Fra borgermøde 14. 

juni i gruppen om 

erhverv 

 I Føns er der lokalt ønske om 

at udvikle høst af muslinger og 

tang, måske også på sigt til 

erhverv. Hagenør blev også 

nævnt som en mulighed. 

Føns indskrives under indsatsen: 

Smag på Naturpark Lillebælt. 

 

 

Retter i Smag på Lillebælt. 

56 

Fra borgermøde 14. 

juni i gruppen om 

erhverv fra Peter 

Wulff Nørholm 

 En konkret ide blev nævnt med 

iltning af havet via slanger som 

forsynes med ilt drevet af 

vindmøller på 

broerne.Mulighed for at bruge 

Spændende ide som skal modnes 

med tiden og med ny teknologi. 

Naturparken går ikke videre med 

denne lige nu. 

Ingen ændring. 



havstrømme som energikilde, 

blev også nævnt. 

Vindmøller blev nævnt af en 

som en dårlig ide i naturparken, 

så hellere solceller ved 

motorvejen. 

57 

Afdelingsskoleleder 

Jan Dupont 

Mathiasen; 

e-mail 24. juni 2022 

Afdelingsleder Cindy 

Krogh Omholt; 

Kirstinebjergskolen  

afd. Bøgeskovvej  

 

 

Ønsker at samarbejde med 

naturparken om at øge 

børnenes forståelse af natur, 

kultur, friluftsliv, erhverv mm. 

Ønsker at samarbejde med 

naturparken og naturvejlederne 

– udvikle et koncept ala Unge 

Naturpark Ambassadører 

Behov for, at naturparken 

hjælper med at søge  

finansiering af ressourcer og 

hjælpemidler, faciliteter for, at 

projektet kan realiseres og 

dermed understøtter formål og 

undervisning. 

Skolen ønsker fortsat at bruge 

lokalområdet aktivt, herunder 

skovene og strandene samt 

Museumsgården Kringsminde 

og dennes mange frivillige 

kræfter - og  udvikle det 

 

Et udviklingsprojekt for en 

“naturparkskole” på 

Kirstinebjergskolen afd. 

Bøgeskovvej lyder meget  

spændende og kan være 

rammesættende for andre 

lignende tiltag på andre skoler i 

naturparker. Og der vil der være 

mulighed for synergi med 

kommunens øvrige fokus på 

skoleområdet. 

 

Pt. er der “grønne koncepter” for 

førskole børn - bla. Grønne Spirer 

og der er koncepter for 

udskolingen i form af “Unge  

naturparkambassadører”. Et 

udviklingsprojekt fokuseret på 

indskoling og mellemtrin 

“mangler” derfor. 

 

Mulighederne for et sådant 

udviklingsprojekt bør afklares ift. 

ressourcer og faciliteter mellem  

 

Skrives ind på side 53 som 

selvstændigt 

samskabelsesprojekt med 

Fredericia Kommune som 

ansvarlig i samarbejde med 

naturparken og Friluftsrådet. 

 

 

 



fremadrettet via samskabelse 

og synergi.  

flere parter - herunder Fredericia 

Kommune, Friluftsrådet og 

Naturparken  

58 

Kent Jensen, Leder 

af Facility 

Madsbyparken, 

telefonnotat 27. juni 

2022 

 
Ønsker, at Madsbyparken 

geografisk bliver en del af 

Naturpark Lillebælt 

God idé - da Madsbyparken har 

mange sammenfaldende tiltag 

med naturparken - og da der er 

samskabelsespotentialer ift. 

formidling mm.  

Derudover er der mulighed for 

markedsføring af naturparken i 

Madsbyparken. Fredericia 

Kommune ejer arealerne i 

Madsbyparken. 

 

Fredericia Kommune vil afledt 

heraf sørge for, at afgrænsningen 

af naturparken ændres i 

naturparkplanen og også ved 

næstkommende revision af 

kommuneplan. 

Afgrænsningen af naturparken 

ændres så Madsbyparken 

indgår heri. 

59 Borgermøde 14. juni 

input fra gruppe om 

erhverv 

 Et erhverv kunne være at 

udbyde dykkercertifikater og 

udbyde søsport. 

Tænkes  ind i indsatsen: Udvikling 

af oplevelses-, undervisnings- og 

kursusvirksomhed på et maritimt 

grundlag. 

Ingen ændring 



60 Hans Thomassen 

høringssvar på mail 

30.6.2022 

 Forslag og kommentarer fra 

Hans Thomassen. 

 

● bedre oplysning om 

fortællingen om 

færgeleje og da broen 

blev bygget plus info 

om højskolen ved det 

gamle færgelej. Nævn 

færgehavnen i 

folderen. 

 

 

● lav nogle vandrestier 

fra det gamle færgeleje 

og ud til Skærbæk 

langs vandet og den 

anden vej helt ind til 

lystbådehavnen. Der 

mangler lange stier i 

Fredericia Kommune til 

dem der gerne vil 

vandre langt. 

● Sheltere ved Højskolen 

 

 

 

 

Der er mange gode input.  

 

I forhold til historikken ved 

Færgelejet, så vil der, udover det 

nuværende skilt, blive fokus på 

dette i forbindelse med det 

igangværende projekt om 

synliggørelse af historiske spor 

side 35 i planen. 

 

Idet Snoghøjgårdparken bliver ny 

Hotspot, så kan færgehavnen 

også blive nævnt i folderen. 

 

 

Det er gode forslag, som vil indgå 

naturparkplanen. Forslaget er 

sammenfaldende med andre 

høringssvar og bliver nævnt i 

naturparkplanen. 

Det forudsætter selvfølgelig, at vi 

kan få aftaler med lodsejere 

(frivillige aftaler) 

 

 

Projekt med sheltere er i 

gang.indgår i Hot-spot 

beskrivelsen og projekt s. 45. 

  

 

 

Ingen ændring. 



● Der mangler toilet ved 

Ammoniakhavnen 

 

● Etabler stenrev 

 

 

● Ønsker mere sejlads 

på bæltet (turbåde) 

 

● Ønsker flere partnere 

(virksomheder) 

● Etabler gå og cykelture 

i samarbejde med feks 

hoteller og Visit 

(pakkeløsninger) 

 

 

 

Det undersøges i øjeblikket, om 

det er en mulighed og afhænger 

af lodsejerens ønsker til fremtidig 

drift på ejendommen.  

 

Vi er i gang: vi undersøger 

muligheden for etablering langs 

Fredericias kyst, herunder 

økonomien. Aktuelt undersøges 

projekt ved Østerstrand  

 

Sejlads på Bæltet er et privat 

initiativ, men naturparken 

understøtter, så snart der melder 

sig en operatør.  

 

 

Naturparken arbejder løbende på 

at få flere partnere 

 

Der findes allerede 

“Pakkeløsninger” med tilbud om 

aktiviteter på hoteller, fx. 

cykelture, Bridgewalking. 

Naturparken arbejder på at skabe 

flere af den slags tilbud i vores 

netværk af partnere, Smag på 

Naturpark Lillebælt-netværket og i 

tæt samarbejde med Visit-

organisationerne. 

 



● Lav markedsføring og 

for at tiltrække mange 

flere turister 

 

 

● Etablerer mulighed for 

at samle affald og 

komme af med det ved 

depoter langs stranden 

● Reklamerer for 

Naturpark Lillebælt 

også i ugeaviser - ikke 

kun digitalt 

 

Visit Fredericia laver løbende 

markedsføring. Naturpark 

Lillebælt arbejder også med 

markedsføringen og 

oplevelsesturisme på alle fronter 

og bemærkningerne indgår heri. 

 

 

 

Se svar til nr. 2 

 

 

 

 

Naturparken benytter også 

annoncering i ugeaviser - fx. 

offentlig høringer og større 

arrangementer 

61 Helle Fuglsang 
Vilsbøll 
Projektleder 
Food2030 

 

Visionen 

og 

Erhverv 

Bedre sammenhæng mellem 

vision og mål, foreslår 

oversigtsbillede. 

 

 

Større fokus på 

mærkningsordning (Smag på 

Lillebælt) 

 Der indskrives mere om 

mission, vision og mål i 

afsnittet om naturparkens 

planstrategi. 

 

Der skrives mere om Smag på 

Naturpark Lillebælt også i 

målene for erhverv og 

samarbejdspartnere skrives 

det ind. 

62 Nanna Winbladh 
Kolding Kommune 

Erhverv    

 



Der er lavet nye ruter og kort 

på Houens Odde. Skal I ikke 

pege ind på spejdercentrets 

hjemmeside, oplevkolding, eller 

naturparkens egen side? 

• Strandpotentiale 

planen i Kolding, bl.a. fokus på 

faciliteter på strandene, som 

kunne være interessant for NP 

Lillebælt. 

• Skamlingsbanken er 

NP Lillebælts højeste ’bjerg’ og 

er kommet med i projektet 

’Bestig bjerge’ 

• Under overskriften 

events og guidede ture, står 

der at turene annonceres på 

FB. Bør der ikke også stå 

mere. 

• Lægger vi alle 

faciliteter på GeoFA 

databasen? – eller gør vi noget 

få at komme til det? KK har lagt 

alle naturfaciliteter i GeoFA 

databasen og deler dermed 

data med NP Lillebælt, men 

også andre aktører, der ønsker 

at formidle faciliteterne fx 

partnere i NP Lillebæt 

• I forhold til udviklingen 

af naturparken til mennesker 

De gode input tages med i 

planen. 

 

 

 

 

Kolding Kommune tænker 

implementering af planen 

sammen med Naturpark Lillebælt. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Alle kommuner i Naturpark 

Lillebælt bør lægge faciliteter på 

GeoFa. Det er kommunernes 

ansvar og naturparken henviser 

ofte til fx UdiNaturen. 

 

 

 

 

Super godt projekt 

Retter til på side 40 

 

 

 

 

 

Ingen ændring 

 

 

 

 

Tilføjer mere om 

Skamlingsbanken på side 38 

 

 

 

Tilføjer bookingportal og 

Kulturnaut og Visit-sider.Side 

49. 

 

 

 

 

 

Ingen ændring 

 

 

 

Sættes ind som Kolding 

Kommune projekt side 45!. Og 



med nedsat fysisk 

funktionsnedsættelse. Kolding 

Kommune deltager i det 

landsdækkende projekt Natur 

for alle støttet af Aage V. 

Jensen med Videncenter for 

handicap som 

projektleder.www.kolding.dk/na

turforalle. Læs mere om Natur 

for alle på 

https://videnomhandicap.dk/da/

vores-temaer/natur-og-

udeliv/natur-for-alle/ 

Houens Odde Spejdercenter 

deltager ligeledes i projektet. 

 

nævnes i indsatsen “Ferie for 

alle…s. 64 ”. 

 

 

 

 

 

63 

Fra Fredericia 

Spildevand og 

Energi A/S v Gitte 

Lyager.  

 

Fredericia Spildevand og 

Energi A/S vil som 

virksomhedsven af Naturpark 

Lillebælt bidrage til en 

koordineret og målrettet 

formidlingsindsats, hvor hele 

vandsystemet synliggøres og 

formidles til skoler, borgere og 

grønne erhvervsturister. Her vil 

vi have fokus på at inkludere 

viden om livet i Lillebælt og 

vigtigheden af et sundt bælt i 

balance. Vi vil også gerne 

informere og inspirere unge 

 

Naturpark Lillebælt ser frem til et 

fortsat godt samarbejde og 

naturparken vil kontakte 

spildevandsselskaber i de andre 

kommuner for at indgå en 

lignende aftale. 

 

Skrives ind på side 57, under 

Virksomhedsvenner/samarbejd

er i Naturpark Lillebælt. 



besøgende fra udskoling til at 

blive Naturparkambassadører. 

64 Thorbjørn 

Søndergård (input 

borgermøde 14. juni) 

Friluftsliv Fokus på fælles regulering/ 

regelsæt for jetski i de tre 

kommuner. Ex fælles 

oplysningsskilte med 

forbudszoner mv ved alle 

isætningssteder. 

 

Hvorfor er Elbodalen ikke med i 

naturparkens afgrænsning? 

 

 

 

 

 

 

 

Vi har allerede støjkampagne om 

bæredygtig turisme i forbindelse 

med Bælt i Balance. 

Styres af lovgivning og derfor 

ingen naturpark opgave! 

 

Vi har ikke i denne revision 

arbejdet med at udvide 

afgrænsningen af naturparken i 

større omfang. Dette kan tages op 

i kommende revisioner. Det 

kræver en større partshøring med 

de aktuelle lodsejere. 

 

Et ønskeprojekt - og er også 

nævnt i naturparkplanen under 

Ingen ændringer 



Kystnær stiforbindelse fra 

Trelde Næs til Kolding. Sti fra 

Trelde til Skærbæk har været 

italesat, men stykket fra 

Skærbæk til Kolding halter. Der 

er bl.a. masser af skjulte 

kulturhistoriske spor i bunden 

af Gudsø Vig. 

 

frvillige stier, men det kræver 

lodsejeropbakning.  

65 Hans Thomassen 

(input borgermøde 

14. juni) 

 

Friluftsliv Stiforbindelse fra Snoghøj til 

Skærbæk. 

 

Ammoniakhavnen er et dykker 

mekka, men hvorfor er der ikke 

toilet eller andre faciliteter på 

stedet? 

 

Snoghøjparken (kommunalt 

grønt område), her kunne der 

oplagt etableres en shelter.  

  

Henvisning til øvrige svar i nr. 60. 

 

 

Se svar i nr. 60. 

 

 

 

 

Frc er igang med projektet- indgår 

i Hot-spot beskrivelsen og projekt 

s. 45. 

Ingen ændringer 

66 Input borgermøde 

14. juni (fik ikke 

noteret navn) 

Friluftsliv Handicapvenlig 

badebro/bådbro ved Børup 

Sande. 

 

Bedre toiletforhold ved Børup 

Sande/ Skærbæk Strand. Der 

er pt kun et toilet ved 

fiskerestauranten. 

 

Ønskerne indgår i indsatsen 

“Ferie for alle….” s. 64 og 

Naturparken samt Fredericia 

Kommune vil tage en dialog med 

lokalsamfundet omkring toiletter 

m.m. 

Ingen ændringer 



67 Middelfart 

Kommune, 

Naturcenter 

Hindsgavl 

Natur Biodiversitetsprojekt ved 

Naturcenter Hindsgavl. 

I samarbejde med ”Middelfart 

Vilde Kommune” udvikles et 

projekt i området ved 

Naturcenter Hindsgavl med 

overskriften ”Insektvenlige 

haver” 

Målet er at hjælpe borgere og 

andre besøgende med på en 

nem måde, at få mere 

biodiversitet i deres haver. I 

projektområdet bliver der lavet 

forskellige insektvenlige tiltag. 

Alt sammen tiltag der kan 

overføres direkte til den private 

have. 

Økonomi: 155.000,- kr.  

Projektansvarlig: 

Middelfart Kommune i 

samarbejde med Middelfart 

Vilde Kommune 

 

Det er en god ide at hjælpe 

borgere i Naturpark Lillebælt til 

mere biodiversitet i egne haver. 

Der tilføjes et projekt: 

“Insektvenlige haver” under 

natur i naturparkplanen. 

 

68 Føns Lokaludvalg 

(Offentligt 

høringsmøde – 14/6 

– Natur på land) 

Natur Der ligger meget affald og 

flyder i naturen. Alt affald 

stammer fra en nydelse; man 

har spist noget slik, chips, en is 

eller drukket sodavand eller øl. 

Kan vi skabe nydelse ud af 

1; God idé, som skal 

konkretiseres yderligere, før det 

kan blive et naturparkprojekt. 

Middelfart Kommune tager 

kontakt. 

1. Ingen ændringer 

2. Integreres i projekt 

virksomhedsvenner 



affaldet ved at sætte fokus på 

mængden og bruge affaldet på 

en kreativ måde? 

Projektidé 1; Havfald 

Inspireret af Helsingør, hvor 

der står en fiskeskulptur lavet 

ud af affaldsplast, skal vi 

arbejde på at få en affaldsplast-

marsvineskulptur. 

 

Projektidé 2; Vi skal have noget 

mere vild med vilje i 

naturparken. Vi skal 

samarbejde med 

landbrugsorganisationerne om 

permanente blomsterstriber. Vi 

skal inspirere virksomhederne 

til vild med vilje på deres 

arealer.  

  

 

2; er sammenfaldende med idé 

fra naturparkrådet. Indtænkes i 

projekt virksomhedsvenner. 

69 Viggo Munck 

(offentlig 

høringsmøde - 

natur) 

natur I samarbejde med Dansk 

Biavlerforening opsætter vi 

overvågningsbigårde i 

naturparken. Overvågningen 

går ud på at analysere hvilken 

pollen bierne tager med hjem. 

Sammenholdt med målinger af 

mikroklimaet kan vi anvende 

overvågningen som indikator 

for, hvad der er af mad til 

insekter (og ikke kun 

honningbier) i naturparken.  

Projektet skal konkretiseres og 

uddybes, før vi kan tage stilling til, 

om det kan blive et konkret 

naturpark projekt. Middelfart 

Kommune tager kontakt. 

Ingen ændring 



70 

Niels-Peter 

Brændeskov 

(e-mail 28. juni 2022) 

 Adoption af Østerstrand Det er en god ide at dykkere tager 

ansvar for at et havområde er 

værd at dykke ved - både ift 

havmiljøet og i forhold til viden 

mm. 

 

Der tilføjes ny indsats med 

Dykkerklubben som ansvarlig 

der omhandler hav-tilsyn og 

event ved Østerstrand 
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